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حیوان شویی؛ فریبی برای نشان دادن 
حیوان دوستی

پیش بینی وضعیت جوی نوروز ۱۴۰۴

طی سال های گذشته، در این ستون به تعریف و معرفی اصطلاحات مرتبط 
با حمایت از حیوانات پرداخته ام. بیشتر این اصطلاحات به تعریف پدیده ها و 
جریاناتی می پردازند که دانستن آنها سبب درک بهتر شرایط و فرایندهای اثرگذار بر 
حیوانات و زیســتگاه آنها می شود. هم زمان با افزایش توجه عمومی به حفاظت از 
محیط  زیست و حیوانات، شــاهد اقدامات نمایشی و تبلیغی هستیم که نه تنها اثر 

مثبتی ندارند، بلکه باعث پنهان ماندن حقایق می شوند.
«حیوان شــویی» ترجمــه ای از animalwashing اســت و از آنجــا که تاکنون 
در منابع فارســی نوشــته یا ترجمه ای در مورد آن ندیدم، به همین شــکل ترجمه 
کرده ام. برای تعریف بهتر حیوان شــویی لازم اســت به چنــد اصطلاح که پیش از 
این در این ســتون درباره آنها نوشــته بودم، برگردیم. نخســت اصطلاح سبز شویی 
(greenwashing)  که به طور خلاصه عبارت اســت از اقــدام یا اقداماتی که باعث 
می شــود مؤسســه، شــرکت، صنعت یا گروهی خــود را به  عنــوان حامی محیط  
زیســت معرفی کنــد، در حالی که این ادعا عملا فریبی بیش نیســت و صرفا برای 
جذب مشــتری و فروش بیشــتر اســت. شــرکت ها یا گروه ها از طریق پنهان کردن 
واقعیــت، ارائــه اطلاعات جعلی، برجســته  کردن بخش کوچکی از فعالیتشــان، 
ایجاد نشان های ساختگی و امثالهم اقدام به «سبزشویی» می کنند. اصطلاح دیگر 
welfarewashing اســت که معادل فارســی «رفاه شــویی» را می توان برای آن در 
نظر گرفت. رفاه شویی تشــابه مفهومی زیادی با «سبزشویی» دارد و برگرفته از این 
اصطلاح اســت، با این تفاوت که سبزشــویی برای اقدامات محیط زیستی استفاده 
می شــود و «رفاه شــویی» در حوزه حیوانات کاربرد دارد. با افزایش دانش عمومی 
نسبت به صنعت دامپروری و جنایاتی که در مراحل تولید تا کشتار متوجه حیوانات 
می شود، شاهد واکنش بخشــی از افکار عمومی به صنعت دامپروری و در نتیجه 
کاهش اســتفاده از محصولات حیوانی هستیم. رفاه شویی تلاش دارد به مخاطب 
القا کند شــرایط نگهــداری از حیوانات بهبود یافته اســت. اصطــلاح دیگری که 
نزدیکی بسیاری به رفاه شــویی دارد، humanewashing است. شاید بتوان ترجمه 
«شست وشــوی انســانی بودن» را بــرای آن انتخــاب کرد، در هر صــورت بیش از 
ترجمه، مفهوم آن اهمیت دارد. این اصطلاح زیرمجموعه ای از رفاه شــویی است 
با این تفاوت که به طور خاص به ادعاهای مربوط به روش های «انسانی» در کشتار 
حیوانات صنعتی اشاره دارد. نســبت به دو اصطلاح قبلی، «حیوان شویی» کلی تر 
اســت و به مجموعه اقدامات برای بهبود تصویر برند یا ســازمان با ادعای حمایت 
از حیوانات اطلاق می شــود. در حیوان شویی شــرکت ها تلاش دارند خود را حامی 
حیوانات نشان دهند اما در عمل همچنان از حیوانات یا بخشی از آنها سوءاستفاده 

یا بهره کشی می کنند.
برای مثــال، باغ وحش هایی که تلاش می کنند خود را حامی حیوانات نشــان 
دهند اما با مشارکت در تکثیر حیوانات در پی بهره برداری از آنها هستند، نمونه ای 
از حیوان شویی به شــمار می آیند. برندهای آرایشی-بهداشتی که به دروغ ادعای 
 انجام نــدادن تســت حیوانی روی محصولات خــود را دارند و ایــن آزمایش ها را 
به طور پنهانی  یا توســط برندهای دیگر مرتبط با مجموعه خود انجام می دهند نیز 
حیوان شــویی می کنند. نشان های «دوستدار حیوانات» یا «بدون ظلم» یا «گیاهی» 
که توســط برخی از شــرکت های غذایی، پوشــاک و دارویی اســتفاده می شــوند 
در بســیاری موارد حیوان شــویی انجام می دهند. نمونه های دیگــر در این باره به 
فعالیت های شرکت های نفتی BP و Shell مربوط می شود که پروژه های حفاظت 
از محیط  زیســت انجــام می دهند اما هم زمان نشــت نفت و مواد شــیمیایی در 
پروژه های اســتخراج نفت آنها باعث نابودی زیســتگاه و انواع جانوران می شود. 
همچنین شرکت Aramco در تبلیغاتش از حیات وحش عربستان صحبت می کند 
اما فعالیت های مخرب آن در ســال های گذشــته باعث آسیب جدی به زیستگاه 
گونه های بومی شده اســت. در حوزه محصولات آرایشی- بهداشتی نیز برندهایی 
نظیــر L’Oréal یا MAC به دلیل تداوم آزمایــش روی حیوانات در بازارهای دیگر 
 Canada Goose متهم به حیوان شویی هستند. در حوزه پوشاک نیز برندهایی مثل
و Louis Vuitton و Gucci، به این دلیل که با وجود ارائه برخی محصولاتشــان با 
شــعار دوســتدار حیوانات همچنان از خز، پر، چرم و محصولات حیوانی استفاده 

می کنند، در واقع در حال حیوان شویی هستند.
اقدامات منجر به سبزشــویی، حیوان شویی و زیر مجموعه های آن به سرعت در 
حال گســترش در جهان اســت. بخش مهمی از فعالیت های مسئولیت اجتماعی 
شــرکت ها همراه با برنامه های حفاظت از محیط زیست و حیوانات است و بر این 
اســاس لازم است درک درستی از فعالیت های واقعی اثرگذار و اقدامات دروغین و 
نمایشی داشته باشیم. برای پی بردن به این واقعیت باید تمام ابعاد فعالیت های یک 
مؤسســه یا شرکت را مورد بررسی قرار داد و در این راه از کارشناسان و سازمان های 

فعال در حوزه حقوق حیوانات برای راستی آزمایی استفاده کرد.

شرق: رئیس مرکز ملی پیش بینی و مدیریت بحران مخاطرات وضع هوا به 
تشریح وضعیت جوی پیش بینی شده برای تعطیلات نوروزی و هفته پیش 
از آن پرداخت. صادق ضیاییان با بیان اینکه پیش بینی فعلی وضعیت آب و هوا در 
تعطیلات نــوروزی با قطعیت حدود ۶۰ تــا ۷۰ درصد همراه اســت، اظهار کرد: 
بر اساس پیش بینی های انجام شــده، طی هفته آخر اسفند   ۱۴۰۳ و اوایل فروردین   
۱۴۰۴، فعالیت یک سامانه بارشی اغلب استان ها را تحت تأثیر قرار می دهد و شاهد 
بارش خواهیم بود. رئیس مرکز ملی پیش بینی و مدیریت بحران مخاطرات وضع 
هوا افزود: شــرایط بــارش در این باره زمانی نرمال اســت و با میانگین ۳۰ ســاله 

همخوانی دارد.

تمرکز بارش ها در نیمه غربی و شمالی کشور
رئیس مرکز ملی پیش بینی و مدیریت بحران مخاطرات وضع هوا با اشــاره به 
بارش های پیش بینی شده اظهار کرد: طی هفته منتهی به ۱۰ فروردین   ۱۴۰۴، بیشتر 
بارش ها در نواحی نیمه غربی، شــمال غرب و نوار شــمالی کشور رخ خواهد داد. 
او تأکید کرد: شــرایط دما نیز در این بازه زمانی معادل ۳۰ ســال گذشــته و نرمال 

پیش بینی شده است.

نبود امکان پیش بینی دقیق پدیده های حدی جوی
رئیــس مرکز ملــی پیش بینی و مدیریــت بحران مخاطــرات وضع هوا در 
پاســخ به پرسشــی درباره امکان پیش بینی پدیده های حدی جوی مانند سرما 
یــا بارش های شــدید در بازه زمانی پایان اســفند  ۱۴۰۳ تا نیمــه اول فروردین   
۱۴۰۴  گفــت: پدیده های حدی یعنی پدیده هایــی که منجر به مخاطرات جدی 
می شــوند و در بلندمدت قابل پیش بینی نیســتند. ضیاییان در پایان اظهار کرد: 
پیش بینی هایــی با احتمال ۶۰ تا ۷۰ درصد را فقط می توان نســبت به میانگین 
بلندمدت مقایسه کرد. بر همین اساس، احتمال وقوع مخاطرات جوی باید در 

بازه زمانی نزدیک تری پیش بینی شود.
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شــرق: مدیرکل حــوزه وزارتــی وزارت بهداشــت با بیان اینکــه میزان 
مرگ ومیر ناشــی از حوادث ترافیکی در ســال های اخیر نسبت به دوران 
کرونا افزایش یافته اســت، گفت: ۳۰ تا ۴۰ درصد تصادف های مرگبار به 

دلیل اختلالات خواب روی می دهند.
دکتر خســرو صادق نیت در آیین افتتاحیه «ســومین کنگــره بین المللی 
تازه هــای تروما» که  در مرکز همایش های رازی برگزار شــد، اظهار کرد: 
هنگامی می توان از پرداختن و توجه به تصادفات و آســیب های ناشــی 
از حوادث ترافیکی ســخن بگوییم که به این حــوادث، دیدگاهی عادی 
نداشته باشیم. اگر تصادفات را مانند سقوط هواپیما قلمداد کنیم، شرایط 
مانند این است که تعداد قربانیانی که در حوادث ترافیکی هر چند هفته 
داریم معادل ســقوط هواپیما ست؛ این در حالی است که به آمار و ارقام 

مرگ ومیر ناشی از حوادث ترافیکی توجه نمی شود.
مدیــرکل حــوزه وزارتــی وزارت بهداشــت دربــاره برگزاری ســومین 
کنگــره بین المللــی تازه هــای تروما گفت: مــن بر این باور هســتم که 
برگــزاری چنیــن کنگره هایی می توانــد به موضوع تصادفــات جاده ای

 کمک کند.
او بــا بیان اینکــه پویش «نــه به تصــادف» با هدف کاهــش حوادث 
ترافیکی برگزار می شــود، خاطرنشــان کرد: بررســی ها بیانگر این است 
کــه «خواب آلودگی» از علل اصلی بروز تصادف در کشــور به حســاب 
می آیــد؛ به نحــوی که آمار و ارقام پلیس بیانگر این اســت که ۳۰ تا ۴۰ 
درصــد تصادف های مرگبار بــه دلیل اختلالات خــواب روی می دهند. 
بیدار مانــدن به مــدت زیاد، بی خوابــی، آپنه (اختلال خــواب) به دلیل 
شــب کاری جزء اختلالات خواب محسوب می شــوند. نتایج یک مطالعه 
در ایالات  متحده بیانگر این است که ۲۵ درصد مردم به اختلالات خواب 

مبتلا هستند.
صادق نیت درباره نقش خواب در زندگی انسان ها توضیح داد: بررسی ها 
بیانگر این اســت که انسان ها یک ســوم زندگی خود را در خواب سپری 

می کنند.
او درباره نقش فرهنگ سازی در کاهش مرگ ومیر حوادث ترافیکی اظهار 
کرد: اقداماتی مانند فرهنگ ســازی و اطلاع رسانی های متعدد  به منظور 
کاهش مرگ ومیر ناشــی از حوادث ترافیکی در کشور انجام شده است. 
به طور مثال، ضرورت بستن کمربند ایمنی در سال ۱۳۸۵ در کشور ترویج 

یافت.
مدیــرکل حوزه وزارتی وزارت بهداشــت با بیان اینکــه میزان مرگ ومیر 
ناشــی از حوادث ترافیکی در دوران پاندمــی کرونا کاهش یافت، افزود: 
بررســی ها بیانگر این است که میزان مرگ ومیر ناشی از حوادث ترافیکی 
در دوران پاندمــی کرونا کاهش یافت، به نحــوی که این میزان به کمتر 
از ۲۰ هــزار نفر رســید. متأســفانه  میــزان مرگ ومیر ناشــی از حوادث 
ترافیکــی در ســال های اخیر افزایش یافتــه و به بیــش از ۲۰ هزار نفر

 رسیده است.
صادق نیــت با تأکید بر ضــرورت انجام معاینــه دوره ای رانندگان گفت: 
انجــام معاینــات دوره ای به منظــور کاهش حــوادث ترافیکی یک امر 
ضروری اســت. ارائه کارت ســلامت بــه رانندگان می توانــد یک اقدام 
بــرای کاهــش آمــار تصادف های جــاده ای باشــد. اغلــب اختلالات 
خواب، دیر تشــخیص داده می شــوند و به همین علت مــردم با تأخیر 
بــه این اخــلالات پی می برند یا پزشــکان ایــن اختــلالات را دیرهنگام 

تشخیص می دهند.

افزایش مرگ ومیر ناشی از حوادث 
ترافیکی نسبت به دوران کرونا

بودجه پروژه های فناوری محور در حالی کاهش ۵۰ درصدی داشته که متخصصان این حوزه از ایجاد مشکلات بسیاری از جمله در زمینه امنیت ابراز نگرانی می کنند

ضرر به حق الناس؛ بازی با امنیت زیرساخت ها
محمدرضا کاشــفی، معاون توســعه مدیریت معاونت علمی، فناوری و اقتصاد 
دانش بنیان، به تازگی گفته است کاهش ۵۰ درصدی بودجه این معاونت، احتمال 
توقف پروژه ها در ســال ۱۴۰۴ و همچنین رکود توسعه فناوری را به همراه خواهد 
داشــت. او هشــدار داده: «با توجه به نرخ بالای ارزها، با این اوصاف، ســال آینده 
عملا امکان تعریــف پروژه های جدید وجود نخواهد داشــت و برنامه ها به دلیل 
کمبود منابع متوقف می شــوند و فقط می توانیم پروژه های قبلی را جلو ببریم. در 
چنین شــرایطی که فناوری به سرعت در حال تغییر است، ما دچار رکود می شویم 

و نمی توانیم با وضعیتی که پیش آمده، پروژه جدید تعریف و پیشرفت کنیم».
کاشــفی به مهر گفته اســت: «وقتی وقفه ای در حرکت شــرکت های دانش بنیان 
ایجاد می شــود تا سه، چهار سال دچار آسیب می شوند و این آسیب ها می تواند تا 

یک دهه ادامه یابد».
او به اســتدلال های ســازمان برنامه برای کاهش بودجه هم اشــاره کرده است: 
«آنهــا قول داده اند از امســال بودجه کمتر نشــود و جبران کنند، امــا با توجه به 
ســاختار بودجه ای، تحقق این وعده دشــوار به نظر می رســد». معاون توســعه 
مدیریــت معاونت علمی همچنین با اشــاره به رایزنی با مجلــس و گفت وگو با 
آقایــان تاجگردون و قالیباف درباره بودجه معاونت توضیح داده که در شــرایطی 
که بودجه دو مرحله ای شــده و ســقف بودجه ای نیز بسته شــده، سازمان برنامه 
نمی تواند در مرحله دوم سقف بودجه را افزایش دهد. آنها تنها می توانند عدد ما 
را یک بگذارند که هر چقدر وصول شود، همان را لحاظ کنند، اما متأسفانه سازمان 

برنامه هنوز زیر بار این موضوع نرفته است.

کفه نابرابر بودجه ای
اما کاهش بودجه پروژه های فناوری محور در حالی اســت که سهم بودجه برخی 
نهادها با وجود اقبال کم عمومی همچنان افزایشی است. مثلا بودجه صداوسیما 
از بودجــه عمومــی دولت در ســال ۱۴۰۴ بیش از بودجــه ۱۰ وزارتخانه و حدود 
۳۵ هزار میلیارد تومان اســت. «سهم صداوسیما از بودجه عمومی دولت معادل 
مجمــوع اعتبارات بودجه ای کل وزارتخانه های نفت، دادگســتری، امور خارجه و 

میراث فرهنگی است و با وزارت جهاد کشاورزی برابری می کند».
این در حالی است که طبق آخرین نظرسنجی ایسپا (مرکز افکارسنجی دانشجویان 
ایران) در پاییز ۱۴۰۳، تنها ۱۱ درصد از مردم فیلم و سریال های صداوسیما را دنبال 
می کنند. صداوسیمایی که اقدام به ساخت برنامه هایی می کند که اغلب خودش 
هم حاضر به گردن گرفتن آن نیســت؛ مانند برنامه «جعبه  ســیاه» در شبکه افق 
که به میهمانانش کفن هدیه می داد و با واکنش های بســیار منفی همراه بود، تا 
جایی که حتی رئیس سازمان صداوسیما هم در واکنش به حاشیه های ایجاد شده 
درباره اهدای کفن در شــبکه افق به میهمانــان از طرف مجری، تأکید کرد که در 
ایــن زمینه تذکر داده و از نگاه او هم این کار با هر هدف و تحت هر عنوانی، خطا 

بوده است.
حتی پیش از افزایش بودجه امسال، در سال ۱۴۰۱ کارزاری از سوی مردم راه افتاده 
و از رئیس مجلس خواســته شــده بود تا بودجه صداوسیما حذف و رقم آن بین 
مردم تقســیم شود؛ «با توجه به اینکه یارانه کالاهای اساسی که مستقیما با حیات 

مردم مرتبط اســت، از طرف دولت به اصطلاح «هدفمند» شــده اســت، ساخت 
بی شــمار شبکه های تلویزیونی که از پول بیت المال تأمین می شوند و تعداد بسیار 
کمی از مردم آن را مشــاهده می کنند، فقط هدر رفت بیت المال اســت. در شرایط 
فعلی که اکثریت مردم جامعه مشــکلات معیشــتی فراوانــی دارند و وضعیت 
اقتصادی کشور به هیچ عنوان مساعد نیســت، درخواست می شود بودجه در نظر 

گرفته شده برای صداوسیما به شکل مستقیم بین مردم تقسیم شود».
از ســوی دیگر چندی پیش اعتماد گزارشــی منتشــر کرد مبنی بــر اینکه بودجه 
جامعه المصطفی بیشتر از بودجه دانشگاه های علم و صنعت و علامه طباطبایی 
اســت و افزایش ۴۰ درصدی داشــته اســت. جامعه المصطفی نهــادی علمی و 
بین المللی با هویت حوزه ای اســت که با هدف گسترش علوم اسلامی، انسانی و 
اجتماعی، با رویکرد آموزشی، پژوهشــی و تربیتی داوطلبان را تحت پوشش قرار 

می دهد.
این نهاد ردیف بودجه مســتقلی دارد و در ســال ۱۴۰۲، رقمــی معادل هزارو ۱۷ 
میلیارد تومان بودجه مصوب داشــته اســت؛ بنا بر اخبار منتشر شــده «برای سال 
جاری، دولت پیشنهاد کرده تا هزارو ۲۲۶ میلیارد تومان در اختیار این نهاد مذهبی 
قرار بگیرد. در همین حال ۲۰۰ میلیارد تومان هم بودجه اختصاصی پیشنهاد شده 

است که سرجمع می شود ۴۰ درصد افزایش بودجه برای سال ۱۴۰۳».

دفاع از حق مردم
این وضعیت در حالی اســت کــه مختصصان حوزه فناوری دربــاره این موضوع 
ابراز نگرانی می کنند. مســعود شــکرانی، عضو هیئت مدیره و رئیس کمیســیون 
تأمین تجهیزات ســازمان نظام صنفی رایانه ای استان تهران، دراین باره به «شرق» 
می گویــد: «وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعــات در همه جای دنیا یک وزارتخانه 
پیشــرو است،  اما متأسفانه در ایران بعد از آقای غرضی و عارف عده ای تمام وقت 
راه افتاده اند و مدام بال و پر این وزارتخانه را چیده اند و انواع و اقسام دستگاه های 

موازی با این وزارتخانه را به راه انداخته اند».
او ادامــه می دهد: «توســعه کاربردی فناوری اطلاعات در زمــان آقای خاتمی را 
شــاهد بودیم و اتفاقات خوبی در ســال های طلایی ۸۰ تا ۸۴ رقم خورد و حجم 
پروژه ها افزایش پیدا کرد. این نشــان دهنده آن است که توان بسیار بالایی در کشور 
در این زمینه داریم. در آن دوران میلیاردها دلار صرفه جویی شد؛ فقط یک قلمش 
نرم افزار شــرکت مربوط به فولاد مبارکه بود کــه ۲۵۰ میلیون دلار دریافت کرد  و 
دیگر نیازی نداشــتیم یک چهارم میلیارد دلار پول نرم افزار به کشــورهای خارجی 

بدهیم و به راحتی از پسِ این کار در کشور برآمدیم».

شــکرانی با ابراز تأســف درباره چنین تصمیم گیری هایی توضیح می دهد: «برخی 
فکر می کنند کامپیوتر در حد پیام رســان و شیطنت های توییتری است، برای همین 
بودجه های حوزه فناوری را نصف کرده اند. این در حالی اســت که قیمت دلار در 
مقایســه با اول ســال سه، چهار برابر شده اســت. عملا با یک بحران بسیار جدی 
روبه رو خواهیم شــد. مثلا اگر دیدید جریمه ای در فســا برای شــما نوشته شده و 
شما تا حالا در زندگی تان فسا را ندیدید، اصلا تعجب نکنید. به خاطر این است که 
سیستم های موجود درست نگهداری نمی شوند. سیستم های قدیمی هم با انواع 
و اقسام عدم به روزرسانی ها مواجه خواهند شد و بحران های بسیار جدی در پیش 

داریم. اما متأسفانه دوستان حواس شان به این موضوعات نیست».
او مثالــی می زند: «فقط روی سیســتم بیمه ســلامت، در ماه یــک میلیارد ای پی  
آی کال داریم؛ یعنی اگر این سیســتم یک ســاعت خاموش شود، چیزی نزدیک به 
سه میلیون ای پی آی کال را از دست خواهیم داد. می دانید چه حجم از نارضایتی 
ایجاد می کند؟ الان در کشــور همه چیز به صورت الکترونیکی است؛ صدور ویزا، 
تمدیــد پاســپورت و... بعد بودجه نهادی به این مهمــی را کاهش می دهند و در 
مقابل بودجه هایی را افزایش می دهند که خاصیت مشخصی برای مردم یا کشور 

ندارد».
عضو هیئت مدیره سازمان نظام صنفی رایانه ای استان تهران این موضوع را ناشی 
از دید نادرســت نمایندگان مجلس می داند: «به نظر می رسد مجلس بدون توجه 
به نیازهای جامعه دســت بــه چنین اقدام خطرناکی زده اســت. کاهش بودجه 
موجب می شود دســتگاه های به روز برای امنیت اطلاعات خریداری نشود. همین 
حالا نیز ما شاهد مشــکلات بسیار بنیادی و اساسی روی موضوع امنیت اطلاعات 
هستیم. یادمان نرفته که دوربین های زندان اوین هک شد و اطلاعات پرونده مردم 
روی ســایت عدالت علی قرار گرفت و همین طور موارد مشابه. حالا با بی توجهی 
به این موضوع و کاهش بودجه وضع از چیزی که اکنون هست  هم بدتر می شود».
او ادامه می دهد: «الان مردم به سیستم های آنلاین و الکترونیکی عادت کرده اند و 
امکان اینکه به سیستم کاغذی برگردیم، وجود ندارد. همین حالا فرض کنید اگر به 
هر دلیلی سیستم های کارت زنی از کار بیفتد، کدام یک از ما برای خرید بدیهی ترین 

نیازهای مان در خانه پول نقد داریم؟».
شــکرانی به برنامه هفتم توسعه و موضوع تحول دیجیتال هم اشاره می کند: «در 
برنامه توســعه هفتم به موضوع تحول دیجیتال توجه ویژه شده است. این برنامه 
یک سند بالادستی هم دارد. در ماده ۴۸، ماده ۸۹، ماده ۱۰۵ و ماده ۱۰۷ برای تک 
به تک این موارد با جزئیات دســتورالعمل داده شده است. در سند گفته شده که 
تــا پایان برنامه هفتم باید ۱۵ درصــد کارکنان دولت کاهش پیدا کند و این کاهش 
را با خدمات الکترونیکی جایگزین کنیم. یکی از همین راه ها، توســعه برنامه های 
فناورانه محور اســت. هوش مصنوعی به دســتگاه های قدرتمندی نیاز دارد. مثلا 
اگر بخواهیم به دلیل کمبود بودجه دیتاها را روی ســرورهای روسیه ببریم  هم که 

کاری عقلانی نیست».
او تأکید می کند که حتما لازم است نمایندگان مجلس در این زمینه بازنگری جدی 
داشــته باشند: «توقع جدی ما از فراکسیون اقتصادی مجلس این است که از حق 

مردم دفاع کنند، چون در غیر  این  صورت حق الناس بر عهده آنهاست». 

مریم لطفی


